

**Edward Harris, *Toward a Typology of Greek Regulations about Religious Matters: A Legal Approach***

**Abstract:** The collections of “sacred laws” made by Sokolowski and Lupu are valuable resources for the study of Greek religion but do not classify the different types of documents by legal criteria. This essay proposes to classify the documents in these collections according to the legal authorities that enacted them: federal bodies in charge of international shrines, citystates, sub-divisions of the *polis* (demes, tribes), private associations (phratries, *gene*, *orgeones*, etc.) and donations to public authorities and private groups. It also draws attention to the different means of enforcing Greek norms about religious practices. Finally, it discusses the meaning of the phrase *ta patria* and its relationship to the different levels of religious authority.

**Résumé :** Les recueils des « lois sacrées » effectués par Sokolowski et Lupu sont incontestablement un instrument de travail de premier rang pour l'étude de la religion grecque. Pourtant, les documents dans ces recueils ne sont pas classés sur des critères juridiques. La présente étude vise à proposer une classification de documents en question conformément aux autorités qui les ont émis : conseils fédéraux en charge de sanctuaires panhelléniques, cités, subdivisions du corps civique (dèmes, tribus), associations privées (phratries, *géné*, *orgéônes*) et donations à des autorités publiques ou à des associations privées. Il s'intéresse également aux différents moyens de faire respecter les normes concernant les pratiques religieuses, et analyse la signification de l'expression *ta patria* et sa relation avec les différents niveaux d'autorité religieuse.

Annexe : [http://web.philo.ulg.ac.be/kernos/wp-content/uploads/2016/05/LSCG\\_Classification\\_Harris.pdf](http://web.philo.ulg.ac.be/kernos/wp-content/uploads/2016/05/LSCG_Classification_Harris.pdf)